
Zpráva o činnosti Klubu chovatelů českých staváků za r. 2022 
 

Vážení přátelé, vážení delegáti, vážení hosté, 
scházíme se, abychom zhodnotili poslední rok tohoto volebního období. Uplynulý rok 

bych nazval rokem končícího covidu. 
Na loňské výroční schůzi byla zvolena návrhová komise a schválen program schůze. 

Byla přednesena zpráva předsedy a zpráva jednatele. Pokladník Ing. Boukal přednesl zprávu 
pokladní a návrh rozpočtu na rok 2022. Následovala zpráva poradce chovu. Zhodnotil úroveň 
výstav na pobočkách i tu celostátní. Zmínil výstavu v Lysé nad Labem a školení posuzovatelů. 
Matrikář Z. Bek referoval o stavu členské základny. Počty členů klubu stále klesají. 

Předseda revizní komise P. Abrešek seznámil přítomné se stavem inventáře a 
kontrolou pokladny. Kritizoval nedodržování karanténních opatření a kritizoval výkony 
některých posuzovatelů. Následovaly zprávy OP, kde jejich zástupci seznámili přítomné se 
svou činností. Jar. Hrubý přečetl nabídku od p. Žahy na uspořádání speciálky v Lysé n. Labem 
a byla schválena odpověď. Ing. Slepička přečetl dopis pro rozhodčí komisi ohledně dotace 
zamítnuté ÚOK. V diskuzi J. Král poděkoval klubu za spolupráci a doufá v pokračování. K. Bek 
vyzval OP, aby vytipovaly nové adepty na klubové posuzovatele. Bylo odsouhlaseno zvýšení 
členských příspěvků na 150 Kč. Diskutovalo se o změnách ve vzorníku. Byl schválen plán 
práce. Usnesení bylo schváleno jednomyslně. 

Schůze rozšířeného výboru se konala 3. 9. 2022. Byl schválen program a složení  
návrhové komise. Hlavním bodem byla příprava speciálky – přihlášky, oceňovací lístky, 
poháry a kokardy. Za první pořadí se i nadále bude udělovat pohár. Byla schválena odměna 
pro posuzovatele. K. Bek referoval o jednání se členy rozhodčí komise. O tomto jednání se 
zmíním později. Dále bylo kritizováno rozdělení hlasů na konferenci odbornosti. Nerozhodují 
počty holubářů, ale všech členů, což značně zkresluje situaci. 

Dále byla předána pokladna novému ekonomovi, př. Luboši Duškovi. M. Kyška 
referoval o mezinárodní výstavě v Kielcích v Polsku. Byly objednány 2 rollapy. Vše bude 
zajišťovat M. Kyška a průběžně bude informovat ostatní. Dále byly řešeny volby do ÚOK. 
jednalo se také o přípravě ročenky a reklamy do katalogu. 

Slavnostní schůze klubu proběhla v rámci speciálky 10. 12. 2022. Byly vyhlášeny 
výsledky všech soutěží. Následovaly zprávy zástupců poboček, kde referovali o proběhlých 
výstavách. 

Jednotliví posuzovatelé zhodnotili úroveň holubů, které posuzovali. Za nepřítomné 
provedl hodnocení Ing. Sousedík. Z. Bek informoval o návštěvě př. Hrubeše, bývalého člena 
ÚOK drůbeže, který obdivoval a chválil náš oceňovací lístek. Vlasta Došek kritizoval 
nejednotnost posuzovatelů. Předseda ZO Kolín J. Král poděkoval za spolupráci s naším 
klubem. Oznámil, že ve funkci končí. Sklidil velký potlesk. P. Abrešek upozornil, že Ing. Krůta 
na místních výstavách ocenil holuba s výlukovými vadami. Ing. Sousedík referoval o 
spolupráci s německým klubem štelerů k 100. výročí. Dále proběhla široká diskuze o 
hodnocení holubů s nestandartním leskem. Celá schůze proběhla v klidu a bez emocí. Jen mě 
trochu mrzí, že se přítomní vydali brzy na pokoje a kantýnskou nechali ve štychu. 

Určitě nikdo není v klubu kvůli schůzím, ale kvůli chovu a výstavám. Na celostátní 
výstavě v Lysé bylo vystaveno 1382 holubů, to číslo je rok od roku nižší. Staváků bylo celkem 
136, z toho ale více než 1/3 od nečlenů klubu. V minulosti byl zájem o tuto výstavu mnohem 
vyšší. Klub pravidelně věnoval pohár za nejlepší kolekci. Klub českého staváka se stával často 
terčem kritiky od ÚOK a byl diskriminován. Když k tomu přičteme posouzení některých 



holubů, nemůžeme se divit, že chovatelé o tuto výstavu ztrácejí zájem. Jak se do lesa volá, 
tak se z lesa ozývá. 

Čestné ceny získali J. Baka za bílého rovného, Z. Dragon za černého sedlatého, J. Hrubý 
za modrého sedlatého kapratého, M. Calda za červeného plamínka, F. Gregor za červeného 
plamínka, V. Krůta za stříbrného sedlatého a žlutě plavého, K. Pavlů za stříbrného sedlatého 
a J. Holeček za žlutého sedlatého.  

Vrcholem je samozřejmě speciálka. Bylo na ni přihlášeno 1052 holubů. Je to zhruba o 
250 více než v covidovém roce 2021. Příjemným překvapením byly 4 kolekce žlutých tygrů a 
žlutě plavých. To v minulosti nebývalo. Tygři byli dle mého názoru posouzeni trochu přísně. 
V obou rázech se našlo několik pěkných jedinců. Největším překvapením pro mne byli 
stříbrní sedlatí. Bylo jich 54 kusů od šesti chovatelů. V éře H. Pařízka byly vystavovány dvě, 
často také jen jedna kolekce. Bylo se na co dívat. Několik jedinců mělo příliš světlou, 
zažloutlou barvu, ale holubi v sytém tónu převládali. Holub a holubice v tomto rázu získali 
titul šampion. Zklamáním naopak byla jen jedna kolekce modrých mramorových. Ještě 
nedávno je vystavovalo 5 členů a byli přeřazeni do MKK. Dvě kolekce černých lysých se už 
bohužel stávají pravidlem. A největším zklamáním byla neúčast bělopruhých. Kam až má 
paměť sahá, nepamatuji něco takového. Před 10 – 15 lety bylo vystavováno 8 – 10 kolekcí ve 
všech barvách. Občas se objevili i v lysém provedení. Většina jejich chovatelů stojí dnes 
mimo klub. Pokud se nám nepovede získat pro tento ráz nové chovatele, můžeme o ně 
snadno přijít. 

Také mě zarazil malý počet členů na stavění klecí. Bylo nás 10, z toho 1 nečlen. V tomto 
počtu se ještě nechá akce zvládnout, při menším by ale již vznikl problém. 

Ještě bych se zmínil o výběru šampionů, který bývá občas kritizován. Organizaci této 
akce si vzal na starost Ing. F. Slepička s tím, že vše bude provedeno ve čtvrtek po posouzení. 
Přiznám, že jsem byl trochu skeptický. Vím, jak je tato akce časově náročná. Výběr z návrhů 
prováděla osmičlenná komise posuzovatelů různých poboček a zástupců RK. I když se 
pracovalo pod časovým tlakem, všichni se snažili o zodpovědný výkon. Celé se to protáhlo do 
20. hodiny, všichni vydrželi až do konce. Všeobecně převládl pocit, že se dílo zdařilo. Navíc 
osmičlennou komisi může těžko někdo podezírat z nadržování. Byl bych rád, kdybychom 
v tomto trendu dokázali pokračovat i v příštích letech. 

Výstava jako celek se určitě líbila. Celkem dobré světelné podmínky a nové kolekce 
celkový dojem umocnily. Likvidace výstavy proběhla v pohodě a s dobrým pocitem jsme se 
rozjížděli domů. 

Na tomto místě se pravidelně zmiňuji o krajské výstavě v Lysé nad Labem. Bývala to 
daleko největší výstava holubů u nás. Konalo se tam několik speciálek a holubů bývalo více 
než 2000, s bohatým zastoupením staváků. Letos bylo vystaveno 773 kusů, staváků bylo 
přihlášeno 56, z toho 8 nebylo dodáno. Čestné ceny získali M. Calda za bílého rovného a 
žlutého plamínka a K. Bek za bílého žlutopruhého. 

Na výstavě Moravia Brno bylo vystaveno 1587 holubů. To je více než na celostátní. 
Konala se ve stejný termín, jako naše speciálka. Počet staváků mi není znám. 

18. 6. 2022 se v Litovli konalo setkání s kluby. Ve své přednášce R. Kučera seznámil 
přítomné s historií výstav PCH. Od r. 1975 v Olomouci až do dneška. Dle mého názoru to bylo 
nejlepší vystoupení na setkání. Dále se zmínil o dotacích pro držitele PCH a seznamech členů. 
Škoda, že později v diskuzi celé své vystoupení znehodnotil kritikou klubu staváka 
s poznámkou, že se diví, proč klub ještě nebyl zrušen. Tento názor od tohoto člena ÚOK 
nezazněl poprvé. Přitom existuje několik klubů, které nevyvíjejí žádnou činnost a s ÚOK 
vůbec nekomunikují. 



Předseda ÚOK P. Gajda referoval o výstavě v Kielcích v Polsku. Drahomíra Hrubá měla 
přednášku o krmivech pro holuby. 

V měsíci srpnu proběhlo v budově ČSCH v Kobylisích jednání rozhodčí komise a našeho 
klubu ohledně zamítnuté dotace. Jednalo se v klidném pracovním duchu. Nabyl jsem dojmu, 
že zástupci ČSCH se snaží najít pravdu. V následném dopise RK uznala, že klub dodržel 
stanovené podmínky a na dotaci má nárok. Ovšem pod podmínkou, že dodáme řádně 
vyplněné oceňovací lístky i s hlavičkou. To se bohužel nepodařilo. V bodě 2, kde si stěžujeme 
na zákaz používání oceňovacího lístku, uznali oprávněnost našeho požadavku. Není ale 
v pravomoci RK o tomto rozhodnout. Doporučili obrátit se na valnou hromadu ČSCH. Nevím, 
jakou bychom tam měli naději. 

Týden po naší speciálce se konala výstava v Kielcích v Polsku. Původní záměr se 
zúčastnit byl silně zviklán veterinárními podmínkami, které byly opravdu přísné. Celé si to 
vzal na starost M. Kyška a za pomoci M. Neborovského se pustili do práce. Veterináři byli 
dokonce zkontrolovat zdravotní stav holubů i na holubníku. Málokdo by byl ochoten toto 
podstoupit. Vše se ještě zkomplikovalo nepřízní počasí. Podařilo se sestavit poměrně pestrou 
kolekci 41 kusů holubů. Zda to vše mělo nějaký význam, ukáže budoucnost. Alespoň jsme to 
zkusili. Míro, děkujeme! 

18. 3. proběhlo naše již tradiční školení. Tentokrát se školily tvarové vlastnosti. Bylo to 
ještě rozšířeno o kresby. Účast byla vysoká, holubů bylo asi 40. Účast svazových 
posuzovatelů byla také tradiční. Když nepočítám Ing. J. Krupku, který se účastní všech našich 
akcí, z ostatních nepřišel nikdo. Tak, jako v minulosti, účastníci nejprve vybrali 10 tvarově 
nejlepších jedinců. Šest holubů, kteří dostali nejvíce hlasů, následně posoudili přítomní 
posuzovatelé. Hodnotilo se nápočtovým způsobem 1 – 10 b. Mezi tím přednesl svou 
přednášku Ing. T. Sousedík a proběhla diskuze. V divácké anketě odevzdalo svůj hlas 34 
přítomných. Nejvíce hlasů obdržel černý bělokos Z. Beka (30), červený sedlatý J. Lavičky (27), 
červený lysý P. Abreška (26), modrý sedlatý V. Doška (21), stříbrný sedlatý T. Jánského (16) a 
modrý mramorový M. Kyšky (14). Těchto 6 holubů postoupilo do finále. Tam nejvíc bodů 
obdržel červený lysý P. Abreška (552), modrý mramorový M. Kyšky (551), černý bělokos Z. 
Beka (547), modrý sedlatý V. Doška (543), červený sedlatý J. Lavičky (534) a stříbrný sedlatý 
T. Jánského (530). 

U jednotlivých posuzovatelů byl vítězný holub 5x první, 1x čtvrtý, 1x šestý. Druhý holub 
skončil 1x první, 2x druhý a 4x čtvrtý. Třetí holub byl 2x první, 3x druhý, 1x čtvrtý a 1x šestý. 
Až na menší výjimky se posuzovatelé shodli. Bodové odchylky byly většinou 1 – 2 body. 
Následně posuzovatelé jednotlivé holuby zhodnotili slovně. Poukázali na přednosti, případně 
upozornili na drobnější nedostatky, které každý holub má. Dokonalý jedinec neexistuje. Na 
celé akci nebylo důležité kdo je první a kdo čtvrtý, ale sjednotit si názor na tvarové vlastnosti 
staváka. Snad se to trochu podařilo. 

V přednášce o kresbách a následné diskuzi se řešila zejména kresba tygr a sedlatý. U 
sedlatých šlo o nasazení a délku kapky a oddělení od oka. O náprsence se ve vzornících píše - 
max. délka 6 cm od zobáku. Nikde se ale neuvádí, zda od špičky zobáku či od kořene. Všichni 
jsme se shodli, že od kořene. Myslím, že školení mělo dobrou úroveň a nebyl to zbytečně 
ztracený čas. 

O týden později se konalo školení posuzovatelů v Pardubicích. Nejprve byla zvolena 
volební komise, a mandátová a návrhová komise. Celkový počet posuzovatelů je 62. 
Přítomno bylo 42. Další se dostavili později. Staváčkáři byli pouze 4, další 2 se omluvili. Tato 
čísla jsou nejlepším důkazem potřeby klubových posuzovatelů. Je jasně vidět, že se nejedná 
o nějaký rozmar či svévoli, ale o holou nezbytnost. 



Nejprve přednesli své referáty předseda posuzovatelů J. Holáň a předseda ÚOK Ing. P. 
Gajda. M. Smetana referoval o 9 adeptech. Ing. A. Bukovský seznámil přítomné se svou 
knihou „Dějiny českého holubářství“. Následovaly přednášky o některých plemenech. 

Neděle byla věnována volbám do komise posuzovatelů. Ve volbách kandidovaly 3 
pětičlenné týmy. Je příjemné překvapení, že čtvrtina sboru je ochotna kandidovat. Na 
druhou stranu nejen mne zarazilo, že některým kandidátům ještě neoschlo razítko 
v legitimaci posuzovatele. Kandidátku č. 1 vedl A. Bukovský, č. 2 M. Smetana, č. 3 P. Wieder. 
Hlasovalo 47 posuzovatelů. Ke zvolení bylo tedy potřeba nejméně 24 hlasů. V prvním kole 
obdržela kandidátka č. 1 9 hlasů, kandidátka č. 2 13 hlasů a kandidátka č. 3 obdržela 22 
hlasů. 3 hlasy byly neplatné. Následovalo 2. kolo volby. Tým P. Wiedera obdržel 24 hlasů, 
tedy těsnou většinu. Tým č. 2 obdržel 19 hlasů. 4 byly neplatné. Volby byly tajné. Prozradím 
pouze, že 4 posuzovatelé staváčkáři po předchozí domluvě hlasovali jednotně. Jinak by to 
nemělo smysl. Přejeme vítěznému týmu hodně úspěchů a více pochopení pro potřeby 
našeho klubu. Závěrečná diskuze byla minimální. Bylo oznámeno, že posudečné se zvyšuje na 
900 Kč. Bylo to jedno z mála jednání, kde se do našeho klubu nikdo netrefoval. 

Soutěž v letu se loni nikde nekonala. Po 4 letech skončila platnost ECH u M. 
Neborovského a Z. Beka. Zatím neobhajovali. V nejbližších dnech se má uskutečnit test u K. 
Řeťovského, kterému končí platnost. Těším se na pěkný zážitek. 

Vážení přátelé, jak jsem se zmínil v úvodu, končí volební období a čekají nás volby. Boj 
o funkce nečekám. Členská základna ale stárne a funkcionáři také. Bylo by dobré se 
rozhlédnout a shánět náhradu. Členů střední generace máme málo, ale jsou. Měli by se 
pomalu chystat k nástupu do funkcí. 

V příštím roce nás čeká jubileum 100 let. Na dnešní konferenci bychom se tím měli 
zabývat tak, aby to byla důstojná oslava. Dle mého názoru by se výstava měla alespoň 
nějakým způsobem lišit od těch předcházejících. 

Vážení přátelé, několik posledních let bylo všeobecně značně nepříznivých. 
Chovatelství se to dotklo také. Covid rušil výstavy, válka na Ukrajině vyhnala ceny energií a 
všeho, co s tím souvisí, do nevídaných výšin. Ceny krmiv stouply o stovky procent. Řada 
chovatelů snížila početní stavy svých chovů, někteří ho dokonce zrušili. Současná situace je 
naštěstí o mnoho lepší. Covid slábne, opatření se ruší, ceny krmiv postupně klesají a někde 
se už blíží normálu. Doufejme, že tento trend bude pokračovat a my se budeme moci svému 
koníčku věnovat tak jako dříve. 

Na závěr zprávy bych rád poděkoval za práci všem, kteří se podílejí na chodu našeho 
klubu či poboček. Poděkování patří samozřejmě ZO Kolín za poskytnuté přístřeší. Zejména 
bych chtěl poděkovat, dnes už bývalému, předsedovi J. Královi, který se nám snažil 30 let 
všemožně vycházet vstříc. Přeji vám všem hodně zdraví, osobní pohodu, zdravé a zdařilé 
chovy. Hlavu vzhůru a těším se na další setkání. 

 
 
       Chovu a letu staváka 
        zdar! 


